

Lecture–9 Methods of vegetative propagation– Cutting and layering

Techniques

Learning objectives

- To know about different methods of vegetative propagation
- Significance of vegetative propagation by cutting and layering

أهداف التعلم

□ التعرف على طرق التكاثر الخضري المختلفة

أهمية التكاثر الخضري بالقطع والطبقات

Introduction

A large number of horticultural crops are raised through one or the other vegetative methods. Several methods of vegetative propagation have been standardized for different horticultural crops. However, one method of propagation may be suitable for a particular crop but may not be suitable for the others. Similarly, one crop may be propagated on large scale with different methods of propagation, whereas, the others may have only one method.

Further, the success of different propagation methods is influenced by the environmental conditions. Hence, one method for a particular crop may be highly successful in a particular locality, but cannot be of any value in the other. For instance, side veneer grafting is successful method of mango propagation in north

India but in Konkan region of Maharashtra, epicotyl or stone grafting is more successful.

The different methods of vegetative propagation include:

1. Propagation by apomictic seedlings (mango, citrus etc)
2. Propagation by cuttings and layering (propagation on its own root system)
3. Propagation by grafting and budding (propagation on the root system of other plants)
4. Propagation by specialized vegetative structures (propagation by bulbs, tubers, rhizomes, corms, suckers, runners, bulbils, slips and crown etc.
5. Micropropagation i.e. propagation through tissue culture

system Importance and advantages of propagation by cuttings

- Cuttings are still most important means of propagating ornamental shrub-deciduous species as well as broad and narrow leaved types of evergreen plants.
- Cuttings are also widely used in commercial green house propagation of many floricultural crops.

Advantages

- Many new plants can be produced in a limited space.
- It is inexpensive, rapid and simple and does not require the special techniques necessary in grafting, budding or micropropagation.
- No problem of graft incompatibility with rootstock and poor graft union etc.
- No variation due to variable seedling rootstocks.

مقدمة

يتم تربية عدد كبير من المحاصيل البستانية من خلال طريقة او اكثر. تم توحيد عدة طرق للتكاثر الخضري لمختلفة المحاصيل البستانية. ومع ذلك ، قد تكون إحدى طرق التكاثر مناسبة لمحصول معين لكنها قد لا تكون مناسبة للآخرين. وبالمثل ، يمكن تكاثر محصول واحد على نطاق واسع بطرق مختلفة للتكاثر ، في حين أن الآخرين قد يكون لديهم طريقة واحدة فقط.

علاوة على ذلك ، فإن نجاح طرق التكاثر المختلفة يتأثر بالظروف البيئية. ومن ثم ، قد تكون إحدى الطرق ناجحة لمحصول معين ، ولكن لا يمكن أن يكون لها أي قيمة في الآخر. على سبيل المثال ، يتم تطعيم القشرة الجانبية طريقة ناجحة لإكثار المانجو في شمال الهند ولكن في منطقة كونكان في ولاية ماهاراشترا تطعيم السويقة الجنينية العليا هو أكثر نجاحًا.

الطرق المختلفة للتكاثر الخضري

تتضمن:

1. التكاثر بالشتلات الابومكتية (المانجو ، الحمضيات)
2. التكاثر بالعقل والترقيد (التكاثر على نظام الجذر الخاص به)
3. التكاثر عن طريق التطعيم والتبرعم (إكثار على نظام جذر الآخر النباتات)
4. التكاثر بواسطة التراكيب الخضرية (التكاثر بالبصيلات ، الدرناات ، الجذور ، والكورم ، ، إلخ.
5. التكاثر الدقيق ، أي التكاثر من خلال نظام زراعة الأنسجة

أهمية ومزايا الإكثار بالعقل

- لا تزال العقل من أهم وسائل إكثار انواع شجيرات الزينة المتساقطة الأوراق وكذلك الأنواع ذات الأوراق العريضة والضيقة من النباتات دائمة الخضرة.

□ تُستخدم العقل أيضًا على نطاق واسع في الإكثار التجاري في البيوت الزجاجية لزراعة العديد من محاصيل الأزهار.

مزايا

- يمكن إنتاج العديد من النباتات الجديدة في مساحة محدودة.
- غير مكلف وسريع وبسيط ولا يتطلب تقنيات خاصة ضروري في التطعيم أو التبرعم أو الإكثار الدقيق.
- لا توجد مشكلة في عدم توافق الطعم مع الجذر وضعف اتحاد الطعم وما إلى ذلك.
- لا يوجد اختلاف بسبب جذور الشتلات المتغيرة.

Disadvantages

- The advantages of rootstock like induction of dwarfism, drought or disease resistance etc. cannot be utilized
- Plants raised through cuttings have lesser longevity as they are susceptible to various diseases and insect-pests

سلبيات

- لا يمكن الاستفادة من مزايا تطعيم الجذور مثل تحريض التقزم أو الجفاف أو مقاومة الأمراض وما إلى ذلك
- النباتات التي يتم تربيتها من خلال العقل لها عمر افتراضي أقل لأنها معرضة لمختلف الأمراض والآفات الحشرية.

Types of cuttings

On the basis of plant part used and relative positions on a plant, cuttings are classified in various groups.

a.) **Stem cuttings:** A stem cutting is any cutting taken from the main shoot of a plant or any side shoot growing from the same plant or stem. The shoots with high carbohydrate content usually root better. Broadly, there are four types of stem cuttings, namely hardwood, softwood, semi-hardwood and herbaceous cuttings.

i) **Hard wood cuttings:** Cutting from mature and lignified stem of shrubs and trees are called as hardwood cuttings. Hardwood cuttings are prepared during dormant season, usually from one-year-old shoots of previous season's growth. The size of cuttings varies from 10 to 45 cm in length and 0.5 to 2.5 cm in diameter, depending upon the species. Usually, the cuttings of 25-30 cm length, with pencil thickness are preferred.

Each cutting should have at least three or more buds. While preparing the cutting, a straight cut is given at the base of shoot- below the node while a slanting cut, 1 to 2 cm above the bud is given at the top of cutting. However, in case of hollow pith species such as kiwifruit, top cut should also be close to bud to avoid drying up of top portion. For tropical and subtropical crops, straight cut is given at top in order to minimize transpiration loss and slant cut should be given at the base to expose more area for absorption of water and nutrients. This helps in maintaining the polarity of the shoot and if rain occurs, water does not accumulate on the tip of the cutting, which saves the cutting from fungal infection. A number of deciduous fruit plants like grape kiwifruit, hazel nut, chest nut, fig, quince, pomegranate, mulberry, plum, olive, and gooseberry etc. are commercially propagated by hardwood cuttings.

ii) **Semi-hardwood (green wood) cuttings:** Semi-hard wood cuttings are those made from woody, broad-leaved evergreen species with partially matured wood.

These types of cuttings are mostly used in evergreen fruit plants like mango, guava, lemon, jackfruit some shrubs and shrubby ornamental plants. The length of the cuttings varies from 7 to 20 cm. The cuttings are prepared by trimming the cuttings with a straight cut below the node and removing a few lower leaves. However, it is better to retain two-to-four leaves on the top of the cuttings. While planting $1/4^{\text{th}}$ cutting should be inserted in the soil. The best time for taking such cuttings is summer, when new shoots have emerged and their wood is partially matured. It is necessary that leafy cuttings should be rooted under conditions when water loss from the leaves is minimum. Commercially, such cuttings are rooted under intermittent mist, fog or under polyethylene sheets laid over the cuttings.

iii) **Soft wood cuttings:** Cuttings prepared from the soft-succulent and non-lignified shoots, which are not hard or woody, are called as softwood cuttings. Such types of cuttings are very prone to desiccation. Therefore, proper arrangement for controlling humidity is required. Usually the size of cutting is 5-5.7 cm but it may vary from species-to-species. In general, some leaves should be retained with this type of cuttings. The best time for preparing softwood cuttings is late summer. Softwood cuttings generally root easier and quicker than other types, but require more attention and sophisticated equipments. Similarly, the temperature should be maintained 23 to 27°C during rooting at the base of cuttings.

iv) **Herbaceous cuttings:** Herbaceous cuttings are made from succulent non-woody plants like geranium, chrysanthemum, coleus, carnation and many foliage crops.

These are usually 7-15 cm long with few leaves retained at the upper end. These are rooted under the same conditions as that of softwood cuttings, requiring high relative humidity. Bottom heat is also useful for initiation of rooting process. Herbaceous cuttings of some plants exclude a sticky sap (as in geranium, pineapple, cactus etc.) that interferes with root initiation process. In such cases, basal ends of cuttings should be allowed to dry for few hours before planting. Generally, fruit plants are not propagated by herbaceous cuttings.

b) **Root cuttings:** Propagation by means of root cuttings is also a simple and cheap method of vegetative propagation in species, which are difficult-to-propagate by other methods. In general, the plants, which produce suckers freely, are easily propagated by root cuttings. For preparation of root-cuttings, roots which are of 1cm thickness and 10-15 cm long are cut into pieces. The best time for taking root cutting is late winter or early spring, when roots are well supplied with stored food material.

However, in temperate fruits, root cuttings are prepared in the month of December and are kept in warm place in moss grass or wet sand for callusing and are then transplanted in the nursery during February-March in the open beds. Blackberry and raspberry are commercially propagated by this method. However, kiwifruit, breadfruit, fig, rose, mulberry, apple, pear, peach, cherry and persimmon are also propagated by root cuttings.

c) **Leaf cuttings:** Propagation through leaf bud cuttings is partially useful in species where leaves develop root system but die because of non-development of shoot system. Leaf bud cuttings are particularly useful when planting material is

scarce because each node in leaf can be used as cutting. Leaf bud cutting should preferably be prepared during growing season because buds if enter into dormancy may be difficult to force to active stage, thereby inhibit the rooting in such cuttings.

d) **Leaf bud cuttings:** A leaf bud cutting consists of a leaf blade, petiole and short piece of stem with attached axillary bud of actively growing leaves. In leaf bud cutting, 10-15 cm stem portion is used when propagating material is small. It is an useful method of propagation in blackberry, raspberry, lemon, camellia etc.

أنواع العقل

على أساس جزء النبات المستخدم والمواقع في النبات ، يتم تصنيف العقل في مجموعات مختلفة.

1. **العقل الساقية:** قطع الساق هو أي قطع مأخوذ من الجذع الرئيسي للنبات أو أي فرع جانبي ينمو من نفس النبات أو الساق. البراعم التي تحتوي على نسبة عالية من الكربوهيدرات عادة ما تكون جذراً بشكل أفضل. على نطاق واسع ، هناك أربعة أنواع من العقل الساقية ، وهي الخشب الصلب ، والخشب اللين ، والأخشاب شبه الصلبة ، والعقل العشبية.

أ) **العقل ذات الخشب الناضج او المتخشبة:** يُطلق على القطع من الساق الناضجة والخشبية للشجيرات والأشجار عقل الأخشاب الصلبة. يتم تحضير قصاصات الأخشاب الصلبة خلال موسم السكون ، عادةً من براعم عمرها عام واحد من نمو الموسم السابق. يختلف حجم العقل من 10 إلى 45 سم في الطول و 0.5 إلى 2.5 سم في القطر ، اعتمادًا على الأنواع. عادة ، يفضل العقل بطول 25-30 سم ، مع سمك قلم رصاص.

يجب أن تحتوي كل عملية قطع على ثلاثة براعم على الأقل أو أكثر. أثناء تحضير القطع ، يتم إجراء قطع مستقيم عند قاعدة العقلة - أسفل العقدة بينما يتم إجراء قطع مائل ، من 1 إلى 2 سم فوق البرعم في الجزء العلوي من القطع. ومع ذلك ، في حالة الأنواع المجوفة من اللب مثل الكيوي ، يجب أيضًا أن يكون الجزء

العلوي قريبًا من البرعم لتجنب جفاف الجزء العلوي. بالنسبة للمحاصيل الاستوائية وشبه الاستوائية ، يتم إجراء قطع مستقيم في الأعلى لتقليل فقد النتح ، ويجب إعطاء قطع مائل في القاعدة لاعطاء مساحة أكبر لامتصاص الماء والمغذيات. يساعد هذا في الحفاظ على قطبية العقل ، وفي حالة هطول المطر ، لا يتراكم الماء على طرف القطع ، مما يحفظ العقل من العدوى الفطرية. يتم اكنار عدد من نباتات الفاكهة المتساقطة الأوراق مثل العنب الكيوي ، البندق ، المكسرات ، التين ، السفرجل ، الرمان ، التوت ، البرقوق ، الزيتون .

(ب) العقل الخشبية شبه المتصلبة (الخشب الأخضر): هي تلك العقل الخشبية شبه الصلبة مصنوعة من أنواع خشبية عريضة الأوراق دائمة الخضرة مع خشب ناضجًا تستخدم هذه الأنواع من العقل في الغالب في نباتات الفاكهة دائمة الخضرة مثل المانجو والجوافة الليمون والكريب فروت وبعض الشجيرات ونباتات الزينة الشجرية. تختلف طول العقل من 7 إلى 20 سم. يتم تحضير العقل بقطع العقل مع قطع مستقيم أسفل العقدة وإزالة بعض الأوراق السفلية. ومع ذلك فإنه من الأفضل الاحتفاظ بأوراق على الجزء العلوي من العقل. أثناء الزراعة 1/ 4

يجب إدخال القطع في التربة. أفضل وقت لأخذ مثل هذه القطع هو في الصيف ، عندما تظهر براعم جديدة وينضج خشبها جزئيًا. أنه من الضروري أن يتم تجذير العقل المورق في ظل ظروف فقدان الماء منها الأوراق هي الحد الأدنى. من الناحية التجارية ، يتم تجذير مثل هذه العقل في ظل النقطع ضباب أو ضباب أو تحت صفائح البولي إيثيلين الموضوعة فوق القطع

(ج) عقل الخشب الغضة: عقل محضرة من العصارة الطرية وغير الخشنة يطلق على البراعم ، التي ليست صلبة أو خشبية ، عقل الخشب اللين. مثل هذه الأنواع من العقل معرضة جدًا للجفاف. لذلك ، الترتيب المناسب للتحكم الرطوبة مطلوبة. عادة ما يكون حجم القطع 5-5.7 سم ولكن قد يختلف عن من الأنواع إلى الأنواع. بشكل عام ، يجب الاحتفاظ ببعض الأوراق مع هذا النوع من العقل. أفضل وقت لإعداد عقل الخشب الغضة هو أواخر الصيف. بشكل عام يكون الخشب لين ويكون خروج الجذور أسهل وأسرع من الأنواع الأخرى ، ولكنها تتطلب مزيدًا من الاهتمام ومعدات متطورة. وبالمثل ، يجب الحفاظ على درجة الحرارة 23 إلى 27 درجة مئوية أثناء التجذير في قاعدة العقل.

رابعاً) العقل العشبية: عقل عشبية مصنوعة من النضرة غير الخشبية نباتات مثل إبرة الراعي والأقحوان والقوليوس والقرنفل والعديد من محاصيل أوراق الشجر يبلغ طولها عادة من 7 إلى 15 سم مع الاحتفاظ ببعض الأوراق في الطرف العلوي. وهذه هي متجذرة في نفس الظروف مثل عقل الأخشاب اللينة ، والتي تتطلب نسبة عالية من الرطوبة. تعتبر الحرارة السفلية مفيدة أيضاً لبدء عملية التجذير.. بشكل عام ، نباتات الفاكهة ليست كذلك تتكاثر بالعقل العشبية.

ب) **عقل الجذرية:** يعتبر التكاثر عن طريق عقل الجذر أيضاً بسيطاً ورخيصاً ومن طرق التكاثر الخضري في الأنواع التي يصعب تكاثرها بواسطة الأنواع الأخرى بشكل عام ، يمكن بسهولة إكثار النباتات ، لتحضير عقل الجذور التي يبلغ سمكها 1 سم وطولها 10-15 سم مقطوعة إلى قطع. أفضل وقت لأخذ الجذور أواخر الشتاء أو أوائل الربيع ، عندما يتم إمداد الجذور جيداً بالمواد الغذائية المخزنة. ومع ذلك ، في الفواكه المعتدلة ، يتم تحضير عقل الجذر في شهر ديسمبر ويتم الاحتفاظ بها في مكان دافئ في الحشائش الطحلبية أو الرمل الرطب للجلد وبعد ذلك زرع في الحضانة خلال الفترة من فبراير إلى مارس في بلاك بييري يتم نشر التوت تجارياً بهذه الطريقة. ومع ذلك ، فاكهة الكيوي ، الخبز والتين والورد والتوت والتفاح والكمثرى والخوخ والكرز والبرسيمون هي أيضاً تكثر عن طريق عقل الجذر.

ج) **عقل الأوراق:** يكون التكاثر من خلال عقل الأوراق مفيداً جزئياً في الأنواع حيث تطور الأوراق نظام جذر ولكنها تموت بسبب عدم تطور النبتة النظام. تعتبر عقل براعم الأوراق مفيدة بشكل خاص عندما تكون مادة الزراعة نادرة لأنه يمكن استخدام كل عقدة في الورقة كقطع. يفضل عند قطع براعم الأوراق تكون مستعدة خلال موسم النمو لأن البراعم إذا دخلت في حالة سكون قد تكون يصعب إجبارها على الدخول في المرحلة النشطة ، .

د) عقل البراعم الورقية: يتكون قطع براعم الأوراق من نصل ورقي وسويقة وقصيرة مع قطعة من الساق مع برعم محوري متصل بأوراق تنمو بنشاط. في برعم الأوراق قطع ، 10-15 سم يتم استخدام جزء الجذعية عندما تكون مادة الإكثار صغيرة. إنه لطريقة مفيدة للتكاثر في توت العليق ، توت العليق ، الليمون ، الكاميليا ، إلخ.

Layering techniques

Layering is a form of rooting of cuttings in which adventitious roots are initiated on a stem while it is still attached to the plant. The rooted stem (layer) is then detached, transplanted, while later becomes a separate plant on its own roots. It is a natural mean of propagation in black raspberries and trailing blackberries or it may be induced artificially in many plants like clonal rootstocks of apple. In general, better rooting in the layers can be obtained by ringing or wounding, etiolation or by the use of rooting hormones like IBA, NAA and by providing favorable environmental conditions (temperature and humidity

Advantages

- It is an effective method of propagating species that usually do not root easily by cutting as in mango, litchi, filberts and kumquat etc.
- It is a natural method of propagation in blackberries and raspberries.
- It does not require precise control on water, relative humidity or temperature, as for other methods of propagation
- Easy-to-perform and does not require much infrastructure.

Disadvantages

- Costlier in areas where labour availability is a problem.
- Limited number of plants can be produced.
- Plants produced through layering have usually small brittle roots.
- The mortality rate is particularly higher in air layered plants.

Types of layering

The most commonly used systems to layer plants include:

- Simple layering
- Compound/ serpentine layering
- Continuous/Trench Layering
- Air layering
- Mound/ Stool layering

Of these, the most commercially important are mound layering for multiplication of rootstocks and air layering for some tropical fruits.

Simple Layering

Simple layer consists of bending an intact shoot to the ground to cause adventitious roots to form. This method can be used to propagate a wide range of plants, indoor or outdoor on woody shrubs that produce numerous suckers. Layering is usually done in the early spring using flexible, dormant, one-year-old shoot-branches of the plant that can be bent easily to the ground. These shoots are bent and “pegged down” at a location 15 to 20 cm from the tip forming a “U”shape. Bending, twisting, cutting, or girdling at the bottom of the “U”stimulates rooting at that location. The base of the layer is covered with soil or other media,leaving the tip exposed.

Compound or serpentine layering

It is a modification of simple layering in which one-year-old branch is alternatively covered and exposed along its length. The stem is girdled at different points in the underground part. However, the exposed portion of the stem should have at least one bud to develop a new shoot. After rooting, the sections are cut and lined out in the field. In this way, many new plants can be made from one branch. It is also an easy plant propagation method, but is suitable only for plants producing slender, long and flexible shoots. Muscadine grape is commercially propagated by this method.

Continuous or trench layering

It is the most common method of propagation for woody plants, which produce long vines and are difficult-to-propagate by other methods of propagation. Vigorous rootstocks of apple like M-16, and M-25 and walnut can easily be propagated by trench layering. In this method, it is important to establish a permanent row of plants to be propagated.

The method the mother plants are planted at the base of a trench at an angle of 45° in rows spaced 90 cm apart. The long and flexible stems of these plants are pegged down on the ground to form a continuous line of layered plants. The young shoots that arise from these plants are gradually mounded up to a depth of 15-20 cm in autumn, winter or at the end of the growing season, depending on the species to be propagated.

Air layering (Marcottage, Gootee, Pot layerage) Air layering is an ancient method of layering, originally introduced from China and now commercially used for propagation of a number of tropical and subtropical trees and shrubs including

litchi, guava, mango, longan, Persian lime (*Citrus aurantifolia*), ficus, croton etc. Air layers are made in the spring or summer on stems of the previous season's growth. The presence of active leaves on the layered shoot speeds root formation.

Layers are prepared by making an upward cut about 5 cm long at or about the centre of the shoot. The shoot is then girdled by removing a ring of bark about 2 cm wide. The upper part of wound is applied with IBA paste made in lanolin. The wound is covered with moist sphagnum moss in a way to provide complete cover to it. Polyethylene film is wrapped around the moss grass in such a way as to leave no opening, which could allow evaporation of moisture from the moss. The rooted layers may be severed from mother plant and may be planted in the nursery under shade.

Mound /Stool layering or stooling The term stooling was first coined by Lynch in 1942 for mound layering. It is a method of propagation in which the shoots/plants are cut back to the ground and soil or rooting medium is mounded around new sprouts/shoots to stimulate roots to develop at their bases.

This method is commercially used to propagate apple, pear, quince, currants, gooseberry and other fruit crops. In stooling, the mother plant is headed back to 15 to 20 cm above ground level during dormant season.

□ The new sprouts will arise within 2 months. The sprouts are then girdled near the base and rooting hormone (IBA), made in lanolin paste, is applied to the upper portion of the ring.

□ The concentration of IBA depends on species to species but generally; 3,000 to 5,000 ppm is commonly used. These shoots are left as such for two days for proper absorption of rooting hormone, before they are covered with moist soil.

- Care should be taken to keep the soil heaps moist all the times. It facilitates rooting in the stools. The roots in shoots may emerge within 30 to 40 days.
- However, the rooted shoots should be severed from the mother plants only after 60 to 70 days and then planted in the nursery or field.

Tip layering

It is the simplest form of layering, which often occurs naturally. The tips of shoots are buried 5 to 10cm deep in the soil. Rooting in buried shoots takes place within a month. The new plants (layers) may be detached and transplanted in the soil during spring. It is a natural method of propagation for black berries, raspberries etc. However, currants, gooseberries and rambling roses can also be propagated by tip layering easily.

تقنيات الترقيد: الترقيد هو شكل من أشكال تجذير العقل حيث تبدأ الجذور العرضية على الساق بالنمو بينما لا تزال متصلة بالنبات. يتم بعد ذلك فصل الجذع (الطبقة) المتجذر ، وزراعته ، بينما يصبح لاحقًا نباتًا منفصلاً على جذوره. إنها وسيلة طبيعية للتكاثر في توت العليق الأسود وتوت العليق الزاحف أو قد يتم تحريضه بشكل مصطنع العديد من النباتات مثل جذور التفاح النسيلى. بشكل عام ، يمكن الحصول على تجذير أفضل في الطبقات عن طريق الرنين أو الجرح أو التخلل أو باستخدام هرمونات التجذير مثل IBA و NAA ومن خلال توفير ظروف بيئية مواتية (درجة الحرارة والرطوبة)

مزايا

□ إنها طريقة فعالة لإكثار الأنواع التي عادة لا تتجذر بسهولة قطع مثل المانجو والليتشي والفلبرت والبرتقال

وما إلى ذلك.

□إنها طريقة طبيعية لإكثار العليق والتوت.

□لا يتطلب تحكماً دقيقاً في الماء أو الرطوبة النسبية أو درجة الحرارة ، كما هو الحال

طرق التكاثر الأخرى.

□سهل الأداء ولا يتطلب الكثير من البنية التحتية.

سلبيات

- أكثر تكلفة في المناطق التي يمثل فيها توافر العمالة مشكلة.
- يمكن إنتاج عدد محدود من النباتات.
- عادة ما يكون للنباتات التي يتم إنتاجها من خلال الطبقات جذور صغيرة هشة.
- معدل الوفيات أعلى بشكل خاص في النباتات ذات الطبقات الهوائية.

أنواع الترقيد

تشمل الأنظمة الأكثر استخداماً لترقيد النباتات ما يلي:

□الترقيد بسيطة

□الترقيد المركب

□مستمرة / خندق

□الترقيد الهوائي

□ الترقيد التلي

من بين هؤلاء ، الأكثر أهمية تجاريًا هي الترقيد التلي لمضاعفة الجذر والترقيد الهوائي لبعض الفواكه الاستوائية.

الترقيد البسيط

تتكون الترقيد البسيط من ثني الفرع للارض لإحداث جذور عرضية. يمكن استخدام هذه الطريقة لإكثار مجموعة واسعة من النباتات الداخلية أو في الهواء الطلق على الشجيرات الخشبية التي تنتج العديد من الافرع. عادة ما يتم عمل الترقيد في أوائل الربيع باستخدام فروع نبتة مرنة وخاملة عمرها عام واحد من النبات يمكن ثنيها بسهولة على الأرض. تنحني هذه البراعم و "مثبتة لأسفل" في مكان يتراوح من 15 إلى 20 سم من تشكل الحافة على شكل "U" الانحناء أو الالتواء أو القص أو التحزيز أسفل حرف "U" يحفز التجذير في هذا الموقع. قاعدة الطبقة مغطاة بالتربة أو وسائط أخرى ، ترك الحافة مكشوفة.

الترقيد المركب

إنه تعديل لطبقة بسيطة يكون فيها فرع عمره عام واحد بدلاً من ذلك مغطاة ومكشوفة بطولها. يتم تثبيت الجذع في نقاط مختلفة في جزء تحت الأرض. ومع ذلك ، يجب أن يحتوي الجزء المكشوف من الساق على برعم واحد على الأقل. بعد التجذير ، يتم قطع المقاطع وتصطف في الحقل. في هذا الطريق، يمكن صنع العديد من النباتات الجديدة من فرع واحد. وهي أيضًا طريقة سهلة لتكاثر النباتات ، ولكنها مناسبة فقط للنباتات التي تنتج براعم رفيعة وطويلة ومرنة. عنب المسكدين هو تنتشر تجاريا بهذه الطريقة.

الترقيد الخنقي: إنها أكثر طرق التكاثر شيوعاً للنباتات الخشبية ، والتي تنتج كورمات طويلة ويصعب نشرها بطرق تكاثر أخرى. أصول قوية يمكن بسهولة نشر التفاح مثل M-16 و M-25 والجوز عن طريق الترقيد الخنقي. في هذا الطريقة ، من المهم إنشاء صف دائم من النباتات المراد تكاثرها. طريقة زرع النباتات الأم في قاعدة خندق بزواوية 450 في الصفوف متباعدة 90 سم. يتم تثبيت السيقان الطويلة والمرنة لهذه النباتات على الأرض لتشكيل خط مستمر من النباتات ذات الطبقات. البراعم الصغيرة التي تنشأ من هؤلاء تتراكم النباتات تدريجياً حتى عمق 15-20 سم في الخريف أو الشتاء أو في نهاية موسم النمو ، اعتماداً على الأنواع المراد تكاثرها.

الترقيد الهوائي

الترقيد الهوائي هي طريقة قديمة للترقيد ، تم تقديمها في الأصل من الصين و تستخدم الآن تجارياً لنشر عدد من الأشجار الاستوائية وشبه الاستوائية والشجيرات بما في ذلك الليتشي ، الجوافة ، المانجو ، اللونجان ، الجير الفارسي (الحمضيات أورانتيغوليا) ، اللبخ ، كروتون إلخ. الترقيد الهوائي يتم اجراءه في الربيع أو الصيف على السيقان التي تنمو في الموسم السابق. يؤدي وجود الأوراق النشطة على النبتة التي تم ترقيدها إلى تسريع تكوين الجذر. يتم تحضير الترقيد عن طريق إجراء شق تصاعدي يبلغ طوله حوالي 5 سم عند المركز أو حوله من تبادل لاطلاق النار. يتم بعد ذلك تحزيم اللقطة بإزالة حلقة من اللحاء يبلغ عرضها حوالي 2 سم. ويتم وضع الجزء العلوي من الجرح مع عجينة IBA المصنوعة من اللانولين. الجرح مغطى بطحالب الطحالب الرطبة بطريقة توفر تغطية كاملة لها. فيلم البولي ايثيلين ملفوف حول عشب الطحلب بطريقة لا تترك أي فتحة ، مما قد يسمح بالتبخر الرطوبة من الطحلب يمكن فصل طبقات الجذور من النبات الأم و يمكن زراعتها في المشتل تحت الظل.

الترقيد التلي: ابتكر لينش مصطلح التلي لأول مرة في عام 1942 لوصف طبقات التل. إنها طريقة

التكاثر حيث يتم قطع البراعم / النباتات إلى الأرض والتربة أو التجذير يتم وضع الوسط حول براعم / براعم جديدة لتحفيز الجذور على النمو في قواعدها. تُستخدم هذه الطريقة تجاريًا لتكاثر التفاح والكمثرى والسفرجل والكشمش وعنب الثعلب محاصيل الفاكهة الأخرى. في حالة الترقيد التلي ، تتجه النبتة الأم إلى ارتفاع 15 إلى 20 سم فوق سطح الأرض المستوى خلال موسم الخمول. ستظهر البراعم الجديدة في غضون شهرين. ثم يتم ربط البراعم بالقرب من القاعدة وهرمون التجذير (IBA) ، المصنوع من معجون اللانولين ، يتم تطبيقه على الجزء العلوي من الخاتم.

[] يعتمد تركيز IBA على الأنواع ولكن بشكل عام ؛ 3000 إلى 5000 يشيع استخدام جزء في المليون. يتم ترك هذه البراعم على هذا النحو لمدة يومين بشكل صحيح امتصاص هرمون الجذور قبل تغطيتها بالتربة الرطبة.

[] يجب الحرص على إبقاء أكوام التربة رطبة طوال الوقت. يسهل التجذير في

الترقيد التلي. قد تظهر الجذور في البراعم في غضون 30 إلى 40 يومًا.

[] ومع ذلك ، يجب قطع الجذور عن النباتات الأم فقط بعد 60 إلى 70 يوم ثم زرعها في المشتل أو الحقل.

الترقيد القمي

إنه أبسط شكل من أشكال الترقيد ، والذي يحدث غالبًا بشكل طبيعي. نصائح البراعم مدفون بعمق 5 إلى 10 سم في التربة الشكل (6.6). التجذير في براعم مدفونة يحدث داخل أ الشهر: يمكن فصل النباتات

الجديدة (الطبقات) وزرعها في التربة خلال الربيع. هو - هي طريقة طبيعية لتكاثر التوت الأسود والتوت وما إلى ذلك. يمكن أيضًا إكثار عنب الثعلب والورود المتجولة عن طريق طبقات الأطراف بسهولة.